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SW-OR.0012.12.2025 

 

 

Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 9 kwietnia 2025 r. 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 
 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji 

Europejskiej w dniu 6 lutego 2025 r. 

3. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

rozwiązania Europejskiego Ugrupowania Współpracy Terytorialnej TRITIA 

z ograniczoną odpowiedzialnością i otwarcia jego likwidacji. 

4. Współpraca Województwa Śląskiego z partnerami z Kraju Morawsko-Śląskiego 

oraz Samorządowego Kraju Żylińskiego. 

5. Sprawy różne i zamknięcie posiedzenia. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, otworzył posiedzenie Komisji, przywitał wszystkich zebranych. 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie.  

 

Ad. 2. 

Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 6 lutego 2025 r. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, wobec braku uwag poddał projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 9, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 
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Ad. 3. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie rozwiązania 

Europejskiego Ugrupowania Współpracy Terytorialnej TRITIA z ograniczoną 

odpowiedzialnością i otwarcia jego likwidacji. 

Dyrektor EUWT TRITIA, pan Jiří Vzientek, powiedział, że w ciągu ponad 11 lat 

funkcjonowania TRITII zrealizowano ponad 30 projektów finansowanych z Unii 

Europejskiej z obszaru turystyki, kultury i sportu, gospodarki i ekologii – w związku z tym 

z przykrością przyjęto decyzję o likwidacji tej struktury. Przyczyną nie są działania ani 

Województwa Śląskiego, ani Kraju Żylińskiego, tylko postanowienie Kraju Morawsko-

Śląskiego o wystąpieniu z ugrupowania z dniem 31 grudnia 2024 roku. Wobec tego nie 

ma już możliwości kontynuowania pracy ugrupowania w trójstronnej formule. Decyzja 

Kraju Morawsko-Śląskiego wydaje się być niezrozumiała i nieprzemyślana. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jan 

Kawulok, przyznał, że jako mieszkaniec Cieszyna z niepokojem przyjął ten projekt 

uchwały i wyraził żal, że nie wiadomo było wcześniej o planach Czechów w tym zakresie. 

Może można było temu zaradzić i dogadać się. Chciałbym nawiązać też do swojej pracy 

w pogotowiu – często spotykam się z problemami współpracy ze stroną czeską 

i słowacką, która okazuje się być gorsza niż kilkanaście lat temu. Jesteśmy w Unii 

Europejskiej, ale nie ma to przełożenia praktycznego. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, potwierdził, że nie było wcześniej informacji o planach Czechów. 

Dyrektor Departamentu Promocji, Gospodarki i Sportu, pani Celina Pająk, 

powiedziała, że oficjalne pismo z Kraju Morawsko-Śląskiego o rezygnacji z członkostwa 

otrzymano 5 sierpnia 2024 roku. W piśmie uzasadniono, że przyczyną jest 

„niezrealizowanie pierwotnego zamiaru ugrupowania, to jest uzyskanie własnego 

programu operacyjnego w zakresie współpracy transgranicznej oraz działania 

projektowe, które nie spełniły oczekiwanych ambicji Kraju Morawsko-Śląskiego”. 

Ta decyzja była zaskoczeniem, ponieważ Kraj Morawsko-Śląski nie komunikował 

wcześniej kłopotów w tym zakresie, nie zgłaszał uwag, podjął decyzję bez konsultacji ze 

stronami ugrupowania. Postawiono nas przed faktem dokonanym, a nasze pytania 

pozostały bez odpowiedzi. Tak więc z trójstronnego ugrupowania pozostały dwie strony 

i konsekwencją były podjęte ze Słowakami rozmowy o przyszłości, których wynikiem jest 

decyzja o likwidacji z dwóch powodów: aktualnie nie jest spełnione założenie współpracy 
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trójstronnej oraz kalkulacja finansowa pokazała, że konieczne byłoby zwiększenie 

składek.  

Oprócz TRITII mamy inne umowy, które gwarantują i zabezpieczają trójstronną 

i bilateralną współpracę z poszczególnymi partnerami. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Tomasz 

Papaj, zapytał o efekty dotychczasowej działalności spółki. 

Dyrektor Departamentu Promocji, Gospodarki i Sportu, pani Celina Pająk, dodała, 

że ze strony czeskiej jest deklaracja dalszej współpracy, ale nie w ramach TRITII. Została 

wykonana inwentaryzacja działań, informacje zostaną państwu przekazane. Projekty 

prowadzone w tej chwili, będą zakończone do końca roku. Jeden z projektów, w którym 

województwo śląskie jest liderem, musi być utrzymany do 2028 roku, powie o tym pan 

dyrektor Damian Olma. 

Radczyni prawna w Departamencie Obsługi Prawnej i Nadzoru Właścicielskiego, 

pani Aleksandra Ostrowska-Kopia, sprostowała informację o formie prawnej 

ugrupowania – nie jest to spółka prawa handlowego. Oznaczenie „z ograniczoną 

odpowiedzialnością” wynika ze szczególnego zapisu ustawy i rozporządzenia, ale do tego 

ugrupowania stosuje się przepisy o stowarzyszeniach zgodnie z prawem polskim. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Projektów Regionalnych, pan Damian Olma, 

powiedział, że TRITIA jest jednym z partnerów w projekcie „Śląskie. Przywracamy błękit”, 

była odpowiedzialna za działania związane z transportem niskoemisyjnym, za szerzenie 

i dzielenie się dobrymi praktykami ze stroną czeską i słowacką, oraz za 

rozpowszechnianie wyników projektu. Będziemy chcieli, aby te obowiązki, które miała 

przewidziane w projekcie TRITIA, przejęło województwo śląskie, i będziemy realizować 

te działania w ramach własnych kompetencji. Musi na to wyrazić zgodę Komisja 

Europejska, ale nie spodziewamy się kłopotów w tym zakresie. Nie należy się więc 

obawiać o przyszłość tego projektu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jan 

Kawulok, zapytał, jakie będą koszty likwidacji i kto będzie je ponosił. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Tomasz 

Papaj, wyraził zdziwienie, że w lutym 2024 roku podpisano trójstronne porozumienie, 

a parę miesięcy później okazało się, że jedna strona wycofuje się z projektu o jednak 

pewnej historii. Podpisanie umowy powinno zobowiązywać do informowania 

o zamierzeniach – brak takiej informacji świadczy o tym, że te relacje nie zadziałały. 
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Dyrektor EUWT TRITIA, pan Jiří Vzientek, wyjaśnił, że decyzja o wystąpieniu Kraju 

Morawsko-Śląskiego była najpewniej polityczna, związana ze zmianą na stanowisku 

hetmana. Decyzja była podjęta bez głębszej znajomości funkcjonowania TRITII 

i prowadzonych projektów, dopiero po jej ogłoszeniu pojawiły się jakieś refleksje. 

Wyślę państwu informację o projektach, wszystko jest przygotowane tak, że zakończymy 

je do 31 grudnia tego roku; posiadane środki wystarczą na pokrycie kosztów likwidacji. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński,  wobec braku dalszych pytań poddał projekt uchwały pod głosowanie: 

(ZA – 7, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 4). 

 

Ad. 4. 

Współpraca Województwa Śląskiego z partnerami z Kraju Morawsko-Śląskiego oraz 

Samorządowego Kraju Żylińskiego. 

Kierownik Referatu Współpracy Międzynarodowej w Departamencie Promocji, 

Gospodarki i Sportu, pani Beata Ładoń-Nowosińska, powiedziała, że z partnerami 

łączą Województwo Śląskie dwu- i trójstronne porozumienia o współpracy. W ostatnim 

czasie ta współpraca jest bardziej trójstronna, pojawiają się w niej wątki gospodarcze 

(wspólne wystąpienia w panelach w czasie wydarzeń takich jak np. Europejski Kongres 

Gospodarczy czy Europejski Kongres Małych i Średnich Przedsiębiorstw, udział 

w spotkaniach z przedstawicielami biznesu, misje gospodarcze przyjazdowe) 

oraz turystyczne (współpraca w obszarze szlaków zabytków techniki). Na tzw. trójstyku 

będzie ponownie zorganizowane polsko-czesko-słowackie Forum Oficerów 

Rowerowych, planowane jest również dalsze promowanie Żelaznego Szlaku 

Rowerowego. Trwają także nabory do projektów transgranicznych w obszarze turystyki. 

Prowadzimy rozmowy na szczeblu operacyjnym o ożywieniu i rozszerzeniu współpracy, 

wzorem takich relacji jest dla nas Regionalny Trójkąt Weimarski, gdzie współpraca jest 

przewidywalna i wiadomo, za co w danym roku dany region odpowiada. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Tomasz 

Papaj, zwrócił uwagę, że ewentualną dyskusję czy zadawanie pytań ułatwiłoby 

przesyłanie materiałów przed posiedzeniem Komisji; zapytał o inicjatywy i spotkania 

planowane do końca 2025 roku. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jan 

Kawulok, zwrócił uwagę na problemy zwykłych mieszkańców pogranicza, np. na brak 
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możliwości (ze względów prawnych) przejazdu pogotowia ratunkowego drogą krótszą, 

ale biegnącą za granicą. Należy rozwiązywać problemy „oddolne” i sprawić, aby wyniki 

wyborów nie miały wpływu na współpracę. 

Kierownik Referatu Europejskiej Współpracy Terytorialnej w Departamencie 

Rozwoju i  Transformacji Regionu, pani Barbara Witala, przedstawiła krótką 

informację o programach współpracy transgranicznej INTERREG Czechy – Polska 

oraz INTERREG Polska – Słowacja, a także o projektach unijnych, angażujących stronę 

polską, czeską i słowacką o tematyce: zintegrowany system ratownictwa, środowisko, 

turystyka, transport, współpraca instytucjonalna i współpraca społeczności lokalnych. 

Partnerami projektów są głównie gminy pogranicza, uczelnie, instytuty, organy 

administracji i organizacje pozarządowe. W Cieszynie 1 maja będzie organizowane duże 

wydarzenie pod nazwą „INTERREG na granicy”. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Bronisław 

Karasek, jako mieszkaniec gminy przygranicznej podkreślił znaczenie tych projektów dla 

społeczności lokalnych. 

 

Ad. 5. 

Sprawy różne i zamknięcie posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, wobec braku pytań i uwag i w związku z wyczerpaniem porządku 

obrad, zamknął posiedzenie Komisji. 

 
 
 
 
 
 
 
Paweł Kobyliński 
Przewodniczący Komisji 
Współpracy Zagranicznej 
i Integracji Europejskiej 

 
 
 
Protokół sporządziła 
Ewa Blondzik 


